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در ســینمای نوین بعد از انقلاب توجه   
شایسته ای به تمام زیر ساخت های تولید 
یک فیلم در بخش های مهم و متنوعی 
نظیر فیلمبرداری، چهره پردازی و طراحی هنری شد و بعد از 
گذشــت یک دهه در این عرصه ها هنرمندانی کار کردند که 
ماحصل کارشان استاندارد و در سطح جهانی بود. ایرج رامین فر، 
مجید میرفخرایی و سایرین به عنوان پیش گامان طراحی هنری 
نوین اهمیت این رشته را به مخاطبان واگویه کردند. سارا سمیعی 
هنرمند متفکر و صاحب سبک این عرصه نیز در چنین شرایطی 
وارد فضای حرفه ای کاری شد و در این دو سه دهه با اغلب بزرگان 
سینما از قبیل اصغر فرهادی، ابراهیم حاتمی کیا، نیکی کریمی، 
کمال تبریزی و... در آثار ماندگاری نظیر فروشنده، طبقه حساس 
و گزارش یک جشــن به همکاری برخاست و بارها کاندیدای 
دریافت جایزه از جشن خانه سینما و جشنواره فیلم فجر شد و 
دو سال قبل برای فیلم یادگار جنوب آن را دریافت کرد. در این 

گپ و گفت مروری داریم به کارنامه کاری سارا سمیعی .

شما را باید جزو نســل اول طراحان صحنه بدانیم یا نسل 
بعدی؟

سن و سالی ندارم که جزو نسل اول باشم و جزو نسل دومی هستم 
که از دهه هفتاد وارد این حرفه شــدند. با سوال شما احساس پیری 

کردم! )باخنده(.
چقدر از تجربیات نسل اول طراحان هنری استفاده کردید؟

مدت زیادی تجربه دستیاری طراح هنری نداشتم و از سال 13۷9 
دستیاری کردم و سال 1385 اولین تجربه مستقلم را در سینما انجام 

دادم و چندان فرصت همکاری با نسل پیشکسوت را نداشتم. 
اولین تجربه مستقلتان با مهرداد فرید در »همخانه« شکل 

گرفت؟
بله، این شــروع کار جدی من به عنوان طراح مستقل بود و آقای 
تهرانی من را به کارگردان معرفی کردند و در فیلم از »ما بهترون« هم 

دوباره با فرید فرصت همکاری را پیدا کردم. 
برای شروع کار چه ویژگی هایی برایتان مهم است؟

 در گفت وگوهای پیش از شــروع تولید خیلی از مسائل مشخص 
می شود و هم کارگردان می داند با چه طراحی روبه رو است و هم طراح 

می فهمد با چه جنس کارگردانی باید کار کند. 
آیا تعداد کارگردان هایی که شناخت کافی از طراحی دارند 

کم است؟
بر اســاس تجربیاتم نیمی از کارگردان هایی که با آنها کار کرده ام 
چنین شناختی داشتند. خیلی از مواقع کارگردانی صفر تا صد طراحی 

را به طراح می سپارد و خیالش هم راحت است. 
این نوع کارگردان ها یا شناخت چندانی از طراحی ندارند و 

یا به طراحشان اعتماد کامل دارند؟
من هم با این گزاره موافقم. یک کارگــردان برای تولید فیلمش با 
دغدغه های زیادی روبه رو است و فقط با بخش طراحی رو به رو نیست 

و باید یک پکیچی را مدیریت کند.
معمولا ارتباط طراح با کارگردان بیشــتر در پیش تولید 

وجود دارد؟
درست اســت و بیشــترین حجم کار طرح در پیش تولید انجام 

می شود.
کدام کارگردانی که با او کار کرده اید از طراحی شــناخت 

کاملی داشته است؟
من با کارگردان های بزرگ زیادی کار کرده ام. با ابراهیم حاتمی کیا 
در فیلم »گزارش یک جشن« به عنوان طراح صحنه کار کردم و برایم 

یک چالش بسیار بزرگی بود. 
چالش از چه لحاظی برایتان به وجود آمد؟

 29 سالم بودم که در این فیلم با حاتمی کیا کار کردم..... 
حتما درآن زمــان اعتماد بــه نفــس کار و برخورد با 

کارگردان های بزرگ را نداشتید.
اگر اعتماد به نفس نداشتم نمی توانستم با حاتمی کیا کار کنم و در 

شروع کار این همکاری ملغی می شد.
بهر حال نوع برخورد حاتمی کیا با کارگردان نرم خویی مثل 

مهرداد فرید از زمین تا آسمان تفاوت دارد؟
کار با حاتمی کیا لذت بخش است و هنرمند رو به روی اش را در حین 
کار به چالش می کشاند. ایده هایی که در ذهنش درباره کار دارد بزرگ 
و وسیع است و به کم و حداقل اکتفا نمی کند. تصوراتش بزرگتر از آن 
چیزی است که شما به عنوان محصول نهایی در پرده سینما می بینید. 
ایشان همیشه می گفتند »بزرگتر فکر کنید و از آن چکیده بگیرد و در 

کار مورد استفاده قرار بدهید.« 

چیزی که اشاره کردید با توجه به بنیه اقتصادی سینمای 
ایران رویا پردازانه به نظر می رسد؟

بزرگ فکرکردن مترداف با هزینه زیاد کردن نیست.
به هر حال بودجه ای که ابراهیم حاتمی کیا صرف ساخت 
فیلم هایی مثل »چ« و »به وقت شــام« کرد مطابق با بودجه 

تولید ده فیلم است.
همان طور که گفتم ایده پردازی و بزرگ فکر کردن همیشه مترداف 
با هزینه زیاد کردن نیست. برخی از مواقع یک ایده خلاقانه می تواند 

باعث کاهش هزینه تولید بشود .
آیا در حین کار با حاتمی کیا در فیلم »گزارش یک جشن« 

دچار مشکل و چالشی شدید؟
به هیچ وجه مشکلی نداشتیم.....

مراعات شما را می کرد؟
 مراعاتی انجام ندادند. ایشان به کار طراحی هنری توجه خاصی دارد 

و جزو اولویت هایش در حین کار است.
آیا در کارتان دخالتی هم می کرد؟

نظرشان را بیان می کردند و درباره مسائل زیادی بحث و گفت وگو 
انجام می دادیم و بارها پیش آمد برای عملی کردن یک ایده چند شب 
نخوابیدم و تلاش کردم تا با بهترین کیفیت ایده ام را نشان بدهم تا نظر 

حاتمی کیا جلب شود. 
اغلب لحظات فیلم »گزارش یک جشن« در یک خانه بزرگ 

فیلمبرداری شد؟
نه، یک سوله بزرگ را به عنوان لوکیشن اصلی انتخاب و با ساخت و 

ساز تبدیل به آن خانه بزرگ کردیم.
چرا در فیلم دیگری با حاتمی کیا همکاری نکردید؟

برای فیلم »چ« آقای حاتمی کیا با من تماسی داشت که موافقت 
نکردم. 

به چه دلیل؟
فیلم جنگی در حوزه کاریم نیست و ترجیح دادم در این فیلم کار 

نکنم. البته بعدا در فیلم 23 نفر یک تجربه فیلمــی در باره جنگ را 
انجام دادم. 

خیلی از هنرمندان اگر جای شما بودند حتی در حوزه کاری 
که تخصص ندارند آن پیشنهاد کاری را قبول می کنند.

این مسائل به حس و حال و طرز تفکر هنرمند مرتبط است و خیلی 
مواقع دیده شده یک فیلمساز سینمای اجتماعی آمده فیلم جنگی 
ساخته و در کارش موفق نبوده. به نظرم هرکسی در حوزه تخصصی 

خودش کار کند موفق تر خواهد بود.
در برخی از فیلمها طراح هنری به دو بخش طراحی لباس و  
طراحی صحنه تقسیم و از دو هنرمند دعوت به کار می شود.آیا 

به نظر شما کار درستی است؟
درست کار همین تفکیک اســت. زمانی بود موقعی که برای کار 
دعوت می شدیم. حتما در هر دو حوزه باید کار انجام می دادیم و این 
کار به نفع تهیه کننده و بودجه فیلم می شد و با یک قرار داد دو بخش 

فیلم کار می شد. 
شما هم دو دستمزد می گرفتید؟

خیر، یک دســتمزد دریافت می کردم.  طراحی لباس و صحنه که 
در یک فیلم  توامان انجام می دادم. آن طراحی که در یک فیلم دو کار 
را انجام می دهد به هرحال مقداری از کیفیت کارش کاسته می شود و 
نمی شود در خروجی این دو کار همزمان صد کامل را انجام بدهد. این 
دو مقوله دو شغل جدا از هم است که مراوداتش هم با یکدیگر تفاوت 

دارد 
با این تعاریفی که ارائه کردید چــرا خودتان در برخی از 

فیلم ها توامان این دو مسئولیت را قبول می کنید؟
چند ســالی اســت که این کار را انجام نمی دهــم. البته برخی از 
همکارانم اعتقاد دارند که با قبول دو کار ماحصل طراحی یکدســت 

می شود . 
شیوه کارتان در فیلم هایی که طراح دیگری در کنار شما 

فعالیت می کند به چه نحوی است؟

کافه خاطره صبا، گفت وگو با سارا سمیعی طراح هنری سینما و تلویزیون 
گفت و گو

احمد محمد اسماعیلی 
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